
مراس��م یادواره محمود گلابدره ای عصر روز شنبه 
در تالار حوزه هنری برگزار شد. علیرضا قزوه در ابتدای 
این مراسم گفت: نسل امروز باید راویان دهه 30 و 40 
را در گلابدره ای بیابد که روش��نفکری بیداد می کرد و 
می توان وضعیت آن روز را از حرف های جلال فهمید و 
کسی که آن دوران را خوب می فهمد، گلابدره ای بود. 
اولین بار 1380 با وی آش��نا شدم. در آن روزها سعی 
می کرد نس��ل تازه ای را در نویسندگی معلمی کند و 
خاطرات بسیاری را در اختیارشان قرار می داد. خاطرات 
گلاب��دره ای خاطرات مهم و جدی ای بود که به خاطر 
یک ناشر نه چندان خوب به درستی منتشر نشد. وی 
اف��زود:  گلابدره ای یک راوی ص��ادق بود که روحیاتی 
خاص داش��ت که سخت با روزگار خود کنار می آمد و 
اهل زد و بند نبود و به سختی زندگی کرد. نویسندگی 
نی��از به مدرک تحصیلی ندارد و نیاز به یک ذوق دارد 
که گلابدره ای آن ذوق را داشت. وی 33 کتاب به چاپ 
رسانده است که شاید اگر کارهایش را الان جست وجو 
کنید چیزی به دست نیاورید. چند کتاب را برای این 
مراس��م می خواس��تیم آماده کنیم و به چاپ برسانیم 
ولی چون انتش��ارات س��وره مهر دارای قواعد خاصی 
اس��ت و باید هر اثر کارشناسی ش��ود، آماده نشد. در 
ادامه این مراس��م یوسفعلی میرشکاک که از دوستان 
مرحوم گلابدره ای بود، گفت: قبل از انقلاب و در همان 
دوران که جوجه روشنفکر بودیم و رمان می خواندیم، 
با گلابدره ای آشنا شدم. اگر آکادمیسین ها نبودند امروز 
اسمی از عنصری، فرخی و... نبود. گلابدره ای روشنفکر 
به معنی لائیک نبود بلکه خاستگاهش هیأت و خانواده 
بود. وی اولین نویسنده لایه های مردمی بود. وی افزود: 
محمود زبان کوچه و بازار شمیران را تبدیل به یک ژانر 
در نویسندگی کرد. وی با لحظه های انقلاب متوجه شد 
این زبان توانایی ژانر ش��دن دارد. در بعضی نقاط زبان 
محمود به اغراق کشیده شده است. محمود شاعر بود 
ولی ش��عرش در نثر تجلی پیدا ک��رده بود و وقتی به 
وی می گفتیم چرا شعر نمی گویی می گفت تا بخواهم 
زور بزن��م برای قافیه، اصل موضوع از بین رفته اس��ت 
و من می خواهم حرفم را بزنم. میرش��کاک سخنانش 
را با  خاطره ای از گلابدره ای ادامه داد و گفت: ش��هید 
حدادعادل دموکرات ترین مدیری بود که دیده ام و دیگر 
کسی را مانند وی ندیدم. اولین بار با محمود در حیاط 
رادیو آشنا شدم که مرا با عنوان جوجه صدا زد و گفت 
که داری جای من را می گیری. گفتم نه آقا من شعر نقد 
می کنم. گفتم ادامه دهید. گفت من زیر حرف بعضی 

آقایان )منظور شهید حداد عادل بود( نمی روم. هرگونه 
ایدئولوژی شیطانی است؛ خواه راست باشد خواه چپ، 
زیرا مذهب، مکتب و تمام اینها برای مشروعیت بخشی 
به حکومت استفاده می ش��ود پس ایدئولوژی ناپسند 
است. دوره ای که محمود کیهان فرهنگی را درمی آورد 
در جلسه ای نادر ابراهیمی گفت می خواهم زندگی امام 
را رمان کنم، که محمود وس��ط جلسه گفت، بخواب! 
تو ریزی! شخصیتی مثل امام نه در رمان، نه در فیلم، 
ن��ه در تلویزیون و... جای نمی گیرد. این مرد که فقیه، 
سیاستمدار، فیلسوف و... است چطور می تواند به رمان 
تبدیل شود. اگر امام خمینی )ره( نبود نه من بودم، نه 
محمود بود و نه می توانستم بفهمم که مرگ چیست 
و دس��ت کم مواجه شدن با هس��تی را از امام خمینی 
دارم. محم��ود را جذبه کل امام خمینی )ره( به میدان 
کشاند. گلابدره ای مردمی ترین نویسنده بود. همچنین 
علی خلیلی  که اختیارات قانونی آثار گلابدره ای را دارد 
در بخشی از این مراسم گفت: گلابدره ای 3 سال قبل از 
فوتش اختیارات قانونی آثارش را به من سپرده بود ولی 
من نپذیرفته بودم تا اینکه در وصیتنامه اش آن را قید 
کرد و من نیز این نامه را در جواب وی نوش��تم:  »ای 
اباذر قلم! هنوز زخم تنم درپای بازی دراز می س��وخت 
که یکدیگر را یافتی��م که حاصلش در بحث مدیریت 
فرهنگی طنین انداخت و حرفت این بود که فرهنگ 
متولی خودش را ندارد. ما چاک و قاچ خوردگان را چه 

باک از زخم و نیش زبان. اباذر قلم صبوری کن، صبوری 
ک��ن، صبوری...« وی افزود: به خاطر ش��رایطی که در 
خانواده بود رفت و آمدهای بس��یاری را شاهد بودم و 
هنرمندان بس��یاری در منزل ما رفت و آمد داش��تند 
ب��ه خاطر روحانیونی که در اطراف منزل ما بودند من 
مذهبی شدم و به خاطر همزمانی با انقلاب انقلابی هم 
ش��دم. اولین دیدار من با محم��ود بعد از پایان جنگ 
بود ک��ه در مغازه اکبر کار می ک��ردم و آنجا آمده بود 
ک��ه یقه بگیرد و عصبانی بود که من وی را آرام کردم. 
برایش سرگذش��ت شهیدی را تعریف کردم و به تفکر 
فرو رف��ت و گفت فردا قصه اینها را تحولیت می دهم. 
در بخش دیگری از مراسم جهانگیر الماسی گفت: ایران 
در سال هایی که ما جوان و نوجوان بودیم بسیار خاص 
بود. در س��ال های دهه 30 ک��ه آمریکا آپولو را به فضا 
فرس��تاد ما در تهران مالاریا، تراخم و... داش��تیم، ولی 
جوانان همان دوران چه کردند که با امروز قابل قیاس 
نیس��ت. محمود گلابدره ای با کسانی کار داشتند که 
می خواستند اتحاد مردم را به هم بزنند. من اوایل دهه 
50 با گلابدره ای آشنا شدم. ما هم جوانی بودیم که تازه 
از اهواز آمده بودیم. یادم می آید که حال احمد شاملو 
خراب بود و در نشریه »فردوسی«، سپانلو نوشته بود که 
برای درمان شاعر خلق، پول لازم است یا پول بفرستید 
یا تمبر که من تمبر خریدم و فرستادم. محمود برای 
حاشیه نشین ها س��وته دلی می کرد و به نظرم یکی از 

دغدغه های وی سبک ادبی بود. ما دور هم می نشستیم 
نقد ادبی انجام می دادیم. کارگردان و بازیگر سینما در 
ادامه گفت: گلابدره ای از شیفتگان بازی با مضامین بود 
و اجازه می داد مخاط��ب پیوند تازه ای میان مضامین 
کش��ف کند. بازی گلابدره ای محصول اواخر عمرش 
نبود بلکه محصول س��ال های دراز اس��ت. محمود با 
یک اصالت واحد به تمام شخصیت های داستانش نگاه 
می کرد و تمام شخصیت های داستانش را بازی می کرد. 
گلابدره ای آدم خاصی بود، زیرا واقعا خودش بود و رند 
به معنی واقعی کلمه ب��ود و در همین رندی به مقام 

قلندری رسیده بود.
سیلی گلابدره ای به یک ساواکی ■

الماس��ی در بخش دیگری از مراس��م خاطره ای از 
ایش��ان برای حضار گفت: گلابدره ای اهل کشاورزی و 
کار فنی بود به علاوه که اهل مبارزه تن به تن نیز بود، 
یک روز در یکی از تظاهرات ها که همه شعار می دادند 
یکی گفت: »این س��اواکی اس��ت« که محمود چنان 
سیلی به آن شخص زد که زمین خورد و دستگیرش 
کردند. محمود دارای یک س��بک ادب��ی بود و این در 
آثارش به چشم می خورد. این بازیگر و دوست محمود 
گلاب��دره ای گفت:  ایش��ان  می گفت ک��ه می خواهد 
شخصیت های داستان یقه اش را بگیرند که این طور هم 
می ش��د. وی حتی حدود 200 صفحه از »لحظه های 
انقلاب« را دور ریخت و چاپ نکرد. جوانان امروز خبر 
از این شخصیت ها ندارند. دعوای مطهری و شاملو را بر 
سر حافظ نمی دانند. محمود برآیند درستی از یک نسل 
است و همه اندیشه،  رفتار،  شیر بودن و  درگیر بودنش 
با طبیعت و... ویژه خودش است ولی نمونه درستی از 
جوان ایرانی بود. وی در پایان گفت: سیاستمداران ما 
بد عمل کرده اند و متوجه نشده اند که به خاطر عملکرد 
بد آنها مردم از هم دور می شوند و هنرمندان مردم را به 
هم نزدیک کرده اند. محمود هم برای اتحاد مردم بسیار 
تلاش کرد و آن را ارج می نهاد. امیدوارم که مراسمی از 
این دست قبل از مرگ امثال گلابدره ای برایشان برگزار 
شود. مراسم یادواره محمود گلابدره ای با حضور علیرضا 
قزوه، فرهاد توحیدی، جهانگیر الماس��ی، یوس��فعلی 
میرشکاک، محسن مؤمنی شریف، علی خلیلی، محمد 
حنیف، محمدعلی گودینی، عباس خلیلی، ناصر فیض، 
شهرام شکیبا، محمود عبدالحسینی، قاسمعلی فراست، 
باقر رجبعلی و جمعی از هنرمندان و نویس��ندگان به 
همت مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری در تالار مهر 

حوزه هنری برگزار شد. 

9 فرهنگ و هنر

تازه ها

طالبی، قحطی ایران را 
به تصویر می کشد

فیلمبرداری فیلم سینمایی »یتیم خانه ایران« 
با داستانی مربوط به 100 سال پیش ایران یک 
ماه دیگر آغاز می شود. عباس شوقی، دستیار اول 
و مدیر برنامه ریزی فیلم س��ینمایی »یتیم خانه 
ایران« در گفت وگو با ف��ارس درباره روند تولید 
این فیلم س��ینمایی ب��ه کارگردانی ابوالقاس��م 
طالب��ی، گفت: فیلمبرداری ی��ک ماه دیگر آغاز 
می شود. این فیلم پروژه سنگینی است که حدود 
10 بازیگر آن از کش��ور انگلی��س و 2 بازیگر از 
روسیه و سایر بازیگران آن ایرانی هستند.وی با 
اشاره به اینکه قصه فیلم درباره قحطی 100 سال 
پیش در ایران اس��ت و فیلم حالتی مستند گونه 
دارد ک��ه در قالب ی��ک درام جلو می رود، گفت: 
لوکیش��ن های واقعی برای فیلمب��رداری وجود 
ندارد و لوکیشن های بازس��ازی شده نیز ناقص 
هستند بنابراین باید لوکیشن ها را به طور مجدد 
بس��ازیم به همین دلیل بیشتر فیلم در شهرک 
سینمایی غزالی ساخته می شود.شوقی در پاسخ 
به این سوال که این فیلم به طور کامل در ایران 
فیلمبرداری می شود یا خیر، گفت: فیلمبرداری 
در ایران و 2 کش��ور اروپایی انجام می ش��ود که 
البته این 2 کشور هنوز به طور قطعی مشخص 
نیس��ت.  در حال حاضر پیش تولی��د فیلم تمام 
شده و بزودی وارد مرحله تست گریم می شویم.  
زمان فیلم در دوره قاجار می گذرد که احمدشاه 
مملک��ت را رها کرده و به فرانس��ه رفته اس��ت.

دستیار اول این فیلم در پاسخ به اینکه این فیلم 
چه زمانی آماده می ش��ود و آیا به سی وسومین 
جشنواره فیلم فجر می رسد؟ گفت: فیلمبرداری 
»یتیم خانه ایران« حدود 6 ماه طول می کشد و 
بعید می دانم به جشنواره فیلم فجر برسد.اصغر 
رفیعی جم، فیلمبردار »یتیم خانه ایران« نیز درباره 
کار در این پ��روژه به فارس گفت: پس از حدود 
2 سال بیکاری، 2 پیشنهاد وجود داشت که در 
نهایت »یتیم خانه ایران« نهایی شد که به نظرم 
کار س��ختی خواهد بود.وی افزود: این فیلم یک 
کار آپارتمانی نیست و داستان آن مربوط به 100 
سال پیش است و به نظرم سناریوی خوبی است.

شوقی درباره تجهیزاتی که فیلمبرداری این فیلم 
با آن انجام می شود، گفت: تجهیزات همان هایی 
اس��ت که در دسترس س��ایر پروژه ها قرار دارد 
و احتمالا فیلم را با دوربین الکس��ا و به صورت 
دیجیتال ضبط می کنیم.داس��تان این فیلم در 
سال 1295 تا 1300 می گذرد که شاه مملکت را 
رها کرد و نیمی از مردم کشور بر اثر قحطی جان 
باختند.ابوالقاسم طالبی پیش از این آثاری چون 
»ویرانگر«، »نغمه«، »قلاده های طلا«، »ویرانگر« 

و... را در به عنوان کارگردان ساخته است.

واکنش حامد بهداد به »چالش سطل آب یخ« 

برای کودکان آفریقایی آب بفرستید

این روزها اگر سایت های خبری را مرور کنید، 
افراد مشهور و معروف بس��یاری در زمینه های 
گوناگون، در چالش جدیدی با عنوان سطل یخ 
یا Ice Bucket مش��ارکت می کنند. بر مبنای 
این چالش افراد دعوت ش��ده به آن لازم اس��ت 
ظرف 24 س��اعت یک سطل آب یخ را روی سر 
خود خالی کنند یا اینکه به جای این کار مبلغی 
پول – معم��ولاً 100 دلار – را جهت مبارزه با 
بیماری موسوم به ALS اهدا کنند. البته کماکان 
از اهدای پول توسط افرادی که چالش را با خالی 
کردن س��طل آب نیز تکمیل کنند اس��تقبال 
می شود. حامد بهداد، بازیگر سینما در واکنش 
به بحثی که این روزها با نام »چالش سطل آب 
یخ« به راه انداخته ش��ده واکنش نش��ان داد. او 
که در فیلم سینمایی »فرزند چهارم« به ایفای 
نقش پرداخت و با مش��کلات م��ردم آفریقا به 
خوبی آشناس��ت در صفحه توییتر خود نوشت: 
نمی خوام غر بزنم و ایراد بگیرم، حمایت از یک 
بیماری خوبه ولی کاش به جای این  همه آب و 
ادا و اطوار هر کس��ی یه شیشه آب می فرستاد 
برای کودکان آفریقایی! طی روزهای اخیر بحثی 
میان مردم تحت عنوان »چالش سطل آب یخ« 
به راه افتاده که بسیاری از خوانندگان، بازیگران و 
چهره های هنری را درگیر این ماجرا کرده است. 
این اتفاق در حالی بین هنرمندان ایرانی دست 
به دست می شود که تا به حال پولی عاید بیماران 

نکرده و در حد خودنمایی پیش رفته است.

کارگردان »لکه« نماهنگ می سازد

مفیدی کی��ا، کارگردان فیلم »لکه« از س��اخت 
نماهن��گ »ایس��تاده ایم 2« خب��ر داد. محمدباق��ر 
مفیدی کیا، کارگردان فیلم »لک��ه« در گفت وگو با 
تس��نیم از ساخت کلیپ »ایستاده ایم 2« خبر داد و 
گفت: جلوه های ویژه ای که برای این کار مدنظر داریم 
بسیار قوی است و کمتر در چنین کارهایی انجام شده 
است. وی افزود: اکنون مشغول انجام دادن کارهای 
مقدماتی کلیپ »ایستاده ایم 2« بویژه کارهای مربوط 
به جلوه های ویژه آن هستیم. به دلیل جلوه های ویژه 
ق��وی، مراحل مقدماتی کار نزدی��ک به 4 ماه طول 
می کش��د. کارگردان فیلم »لکه« ادامه داد: داستان 
کلی��پ در خلیج ف��ارس روی می ده��د و مربوط به 
حضور ناوهای آمریکایی در این منطقه است. به دلیل 
هوای گرم خلیج ف��ارس کار فیلمبرداری را در پاییز 
آغاز می کنیم که این مرحله 2 ماه طول می کش��د. 
کلی��ت این کلیپ همانند »ایس��تاده ایم 1« اس��ت 
و عوامل س��اخت و مدت زمان کلیپ تغییر زیادی 
نمی کند. مفیدی کیا خاطرنشان کرد: »ایستاده ایم 2« 
یک موسیقی کلیپ است که آهنگسازی آن را »امید 
روشن« بر عهده دارد. تهیه کننده این اثر محمدرضا 
شفاه اس��ت. س��رمایه گذار این کلیپ حوزه هنری 
است. مفیدی کیا همچنین از حضور فیلم »لکه« در 
جشنواره مقاومت خبر داد و گفت: این فیلم توانست 
در جشنواره عمار جایزه دریافت کند. تمایلی ندارم 
که »لکه« را در جش��نواره ای ش��رکت دهم اما این 
فیلم در جش��نواره مقاومت امسال نیز شرکت دارد. 
»لکه« در بخش بصیرت این جشنواره رقابت می کند. 
نماهنگ »ایستاده ایم« داستان گروهی جوان و فعال 
است که در اقدامی حساب شده تصمیم می گیرند در 
یک روز آفتابی تهران، بسیار غافلگیرانه در کنار برج 

آزادی تهران سرودی را به صورت زنده اجرا کنند.

اکران »آتش بس -2« در گروه فرهنگ

محمد نیک بی��ن، تهیه کننده س��ینما از اکران 
»آتش ب��س -2« س��اخته تهمینه میلان��ی پس از 
اتمام اکران فیلم س��ینمایی »آذر، شهدخت، پرویز 
و دیگران« س��اخته بهروز افخم��ی در گروه فرهنگ 
خب��ر داد. وی  در گفت وگ��و با س��ینماپرس درباره 
تاریخ اکران فیلم س��ینمایی »آتش بس -2« ساخته 
تهمینه میلانی اظهار داش��ت: قرار اس��ت این فیلم 
پس از اتمام اکران فیلم س��ینمایی »آذر، شهدخت، 
پرویز و دیگران« چهارش��نبه هفته آینده به نمایش 
عمومی درآی��د. تهمینه میلانی به همراه مس��تانه 
مهاجر آنونس این فیلم را طراحی کرده اند.برپایه این 
گزارش، فیلم سینمایی »آتش بس -2« با بازی بهرام 
رادان، میترا حجار، آتیلا پسیانی، گوهر خیراندیش، 
مهرانه مهین ترابی، پژمان جمشیدی، دانیال عبادی، 
فلور نظ��ری و رایان جواهریان درباره یک زوج جوان 
و تحصیلکرده است که عازم سفری به خارج از کشور 
هستند، پس از سال ها مشاور خانواده خود را به طور 
اتفاقی در فرودگاه ملاقات می کنند و در مدت زمانی 
که منتظر پرواز خود هس��تند، اتفاقات سال هایی از 
زندگی خود را در مدتی که مش��اور آنها در خارج از 
کشور بود، مرور می کنند. تهیه کننده »واکنش پنجم« 
درب��اره آخرین اخبار از فیلم س��ینمایی »هزار توی 
تهران« به کارگردانی السا فیروزآذر گفت: ساخت این 
فیلم فعلا منتفی است به دلیل اینکه درگیر تبلیغات 

شهری و  اکران گسترده »آتش بس -2« هستیم.

»شهرنامرئی« با هدف آموزشی 
و اخلاقی آماده پخش شد

مازی��ار محمدی ن��ژاد، کارگ��ردان مجموع��ه 
»شهرنامرئی« با اشاره به آماده بودن این انیمیشن 
برای پخش از ش��بکه پویا، اعلام کرد برای فرآوری 
تصوی��ر و گرافی��ک رایانه ای این انیمیش��ن برای 
اولین بار از کیفیتHD استفاده شده است. مازیار 
محمدی نژاد، کارگردان انیمیش��ن »شهر نامرئی« 
در معرف��ی داس��تان این مجموعه ب��ه مهر گفت: 
پسربچه ای به نام »سپهر« طی کاوشی که در مورد 
چگونگی از دست رفتن پدر دانشمند خویش دارد 
به باغی اس��رارآمیز برمی خورد و از طریق آن باغ به 
سفری تخیلی می رود که بعدها می فهمد آنجا شیراز 
است. در آنجا دوس��تانی پیدا می کند که با کمک 
آنها می تواند ماجراهایی هیجان انگیز علیه دشمنان 
شهر و سوءاستفاده کنندگان از دانش بیافریند. وی با 
اشاره به پشتوانه تجربی تیم سازنده گفت: داستان 
»ش��هرنامرئی« با توجه به این ش��رایط و براساس 
تجربیات آزمایش��ی گذش��ته طراحی شد و تلاش 
ش��ده طی آن بیش��ترین بهره گیری از تخصص و 
امکانات فنی مورد نیاز برای تولید یک سریال 400 
دقیقه ای به کار گرفته شود.  محمدی نژاد مهم ترین 
دغدغه تیم تولید این سریال را ایجاد فضایی بومی  
و خارج از کلیش��ه های رایج معرفی ک��رد و افزود: 
داستانی که آموزش و هدف های آموزشی و اخلاقی 
را در لایه ه��ای زیرین خود پنه��ان می کند باید از 
شعارزدگی پرهیز کند. این انیماتور در پایان از اتمام 
تولید مجموعه »ش��هر نامرئی« در 26 قسمت 15 
دقیق��ه ای در مرکز پویانمایی صبا خبر داد و اعلام 

کرد این مجموعه آماده پخش از شبکه پویا است.
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زهرا قزیلی: پرس�تو صالحی، بازیگر سینما و 
تلویزیون پس از انتشار س�خنانش درباره زد 
و بند در س�ینما برای ت�داوم کار، به چهره ای 
جنجالی بدل شد اما بعد از مدتی همه فراموش 
کردند که گلایه های پرستو صالحی تنها برای 
خودش عنوان نش�د، این گلایه ه�ا تنها برای 
بهب�ود وضعیت س�ینما و تلویزی�ون بود که 
ما امروز ش�اهد بی�کاری طولانی مدت برخی 
بازیگ�ران و مش�کلات معیش�تی بازیگرانی 
چون مژگان حکمت و... نباش�یم. بس�یاری از 
هنرمندان س�ینما و تلویزیون از بیکاری رنج 
می برن�د و برخی نی�ز با تعدد ق�رارداد مواجه 
هس�تند و به دلیل حضور در کارهای مختلف 
شاهد بازی های تصنعی و یکدست از این دسته 
از بازیگران هس�تیم. در ای�ن گفت وگو تلاش 
کردی�م وضعیت بیکاری هنرمن�دان از جمله 
بازیگران را ریشه یابی کنیم. پرستو صالحی که 

ی�ک بار به دلیل بازگو کردن برخی باندبازی ها و حقایق 
دچار بیکاری شده، بیش از دیگران با این معضل دست 
و پنجه نرم کرده اس�ت و سوءبرداشت از صحبت هایش 
باعث ش�د برای مدتی بیکار بماند. او به درستی درباره 
علل کم کاری تعدادی از هنرمندان و باندبازی های موجود 
در س�ینما و عدم نظارت تلویزیون بر کار تهیه و تولید 

برنامه ها سخن گفت که در زیر آمده است. 

برای مدیوم تلویزیون ارزش قائل نیستند ■
 چرا هنرمندانی که در حوزه تلویزیون فعال هستند و در 
ای�ن مدیوم توجه مخاطب را جلب می کنند جایگاهی در 
سینما ندارند و کمتر به آنها در سینما نقش های محوری 

داده می شود یا اصلا نقشی در سینما ندارند. 
اصولا اهالی سینما برای اهالی تلویزیون خیلی ارزش 
و احترام قائل نیس��تند. یک تفکیک و جداسازی در این 
حوزه ها صورت گرفته است. نمی دانم چه حسی است که 
در میان اهالی س��ینما وجود دارد اما میان اهالی سینما 
و تلویزی��ون تفاوت زی��ادی وجود ندارد ام��ا این تفاوت 
در پیش��نهادها لحاظ می ش��ود. بس��یاری از بازیگر ان و 
کارگردانان سینما در حوزه تلویزیون هم فعال هستند اما 
در نهایت تلویزیون را قبول ندارند و برای این مدیوم ارزش 
قائل نیس��تند و آن را جای موجهی نمی دانند. متاسفانه 
تلویزیون هم حامی خوبی برای هنرمندان خودش نیست. 
عوامل��ی که در تلویزیون فعال هس��تند مورد توجه قرار 

نمی گیرند.
 هنرمندان سینما در ردیف اول  جشن ها ■

 تلویزیون چگونه برای هنرمندان خود باید ارزش قائل 
باشد و احترام بگذارد در شرایطی که برای اکثر سریال ها 
مراسم برگزار می کند و از زحمات عوامل قدردانی می شود. 
بله! درس��ت است اما ش��ما در برگزاری جشن ها اگر 
دقت کنید به مفهوم کلام من بیشتر دست می یابید. اگر 
جشن مختص تلویزیون و هنرمندان آن باشد بازهم ردیف 
اول آن هنرمندان س��ینما جای می گیرند. جالب اس��ت 
اف��رادی که روزگاری را در رادی��و و تلویزیون کار کردند 
امروز صاحبنامان سینمای ایران هستند. اگر تلویزیون بد 
است پس چرا روزگاری را در تلویزیون سپری کردند و اگر 
باز هم بد است چرا در جشن های تلویزیون در ردیف اول 

جای می گیرند؟ متاسفانه شرایطی به وجود آمده است که 
اصلا اهالی سینما اهالی تلویزیون را قبول ندارند و تاکید 
دارند کار تلویزیون مانند سینما جدی نیست در حالی که 
هر کار هنری که انجام می شود در جایگاه خود از اهمیت 

خاصی برخوردار است و باید جدی گرفته شود. 
 مخاطب تلویزیون بیش�تر از مخاطب سینما /  ■

سینما در جلب رضایت مخاطب عاجز است
 به دلیل دسترس�ی مخاطب به تلویزیون و در دسترس 
بودن این رس�انه، برنامه های تلویزیون�ی باید از اهمیت 

بیشتری برای برنامه ساز ها برخوردار باشد. 
همین طور اس��ت، اکثر برنامه سازان تلویزیون تلاش 
می کنن��د برنامه ه��ای خوبی را ب��رای تلویزی��ون آماده 
کنند و مخاطب تلویزیون به مراتب بیش��تر از مخاطب 
سینماست. اگر نگاهی گذرا به رقم فروش فیلم ها داشته 
باش��یم خواهیم دید جز تعداد خاصی از کارگردانان که 
کارهایش��ان مورد توجه مخاطب س��ینما قرار می گیرد 
دیگر کارگردان ها آنگونه که شایس��ته است نتوانسته اند 
رضایت مخاطب خود را فراهم کنند و تاجی به سر مردم 
نزده اند. چند فیلم داریم که در جش��نواره ها مورد توجه 
قرار می گیرند یا مخاطب برای دیدن آنها به س��الن های 
سینما می رود. برخی فیلم های سینمایی تفاوت چندانی با 

کارهای تلویزیونی ندارند. 
تلویزیون به تفکیک بازیگران اهمیت می دهد ■

 تلویزیون چگونه می تواند حامی بازیگران خود باشد؟ 
برخی سریال ها با بودجه های الف ویژه ساخته می شود 
اما متاسفانه در این سریال ها از بازیگران سینمایی استفاده 
می شود و کمتر از ستاره های تلویزیونی در این سریال ها 
بهره می برند. تلویزی��ون هم به تفکیک بازیگران معتقد 
است و وقتی لیس��ت بازیگران از سوی تهیه کننده ارائه 
می شود تنها متوجه نام های سینمایی در لیست عوامل 
تلویزیونی هستند. اینگونه است که بازیگر سینمایی در 
کارهای تلویزیونی بیشتر دیده می شود و بازیگر تلویزیون 
هم جایگاهی در س��ینما ندارد. یک طبقه بندی در میان 
بازیگران وجود دارد. ما چه دوس��ت داش��ته باشیم و چه 
نداشته باشیم یک عده کار می کنند و یک عده فقط نگاه 

می کنند.
از همه پتانسیل ها استفاده شود/ انگ هایی که  ■

در بیکاری به هنرمند زده می شود
 به عقیده ش�ما مشکل کجاس�ت، چطور این اتفاق رخ 
می دهد که تنها تعداد خاصی از عوامل و بازیگران مشغول 
به کار هستند و دیگران مدت هاست بیکارند در حالی که 

توانمندی لازم را دارند. 
این مش��کل بس��یاری از اهالی هنر است. یک اکیپ 
کار می کنند و دیگران تنها به تماش��ا می نشینند. البته 
که داشتن گروه بسیار مفید است زیرا عواملی که با هم 
همفک��ری کنند و حرف یکدیگر را به درس��تی بفهمند 
می توانند در روند کار کمک کنند اما این نکته هم وجود 
دارد که به یکباره یک تعداد افراد هستند که تمام سال کار 
می کنند و تعدادی هم دست روی دست می گذارند و تنها 
به تماشا می نشینند و باند و دسته و گروه شکل می گیرد. 
تلویزیون باید بر گروه های تولید و تهیه نظارت داش��ته 
باشد. همانگونه که تک شغلی بودن در قانون وجود دارد 
در کار هنر هم باید از همه پتانسیل ها استفاده شود و هر 
هنرمندی که قرارداد دارد نتواند با یک گروه دیگر قرارداد 
ببندد. اگر به وضعیت تولید و تهیه در تلویزیون س��امان 
داده شود دیگر شاهد وضعیت خانم حکمت نخواهیم بود 
که سال های سال است کار نکرده یا هنرمند دیگری که 
پول بیمارس��تان و هزینه معالجه را ندارد به دلیل اینکه 
سال هاس��ت بیکار است. هنرمند کار دیگری جز هنرش 
بلد نیس��ت حتی اگر به لحاظ مالی دچار مشکل نشود 
وقتی بیکار اس��ت شکسته می ش��ود، روحیه اش خراب 
می شود و هیچ چیزی نمی تواند جوابگوی نیاز او باشد. از 
س��وی دیگر وقتی افرادی که در یک گروه و باند هستند 
سر کار می روند و تعدد کار دارند اینگونه تعبیر می شود 
که لیاقتشان بیشتر است که سر کار هستند اما هیچگاه 
به این فکر نمی کنند که اتفاق دیگری دخیل اس��ت. هر 
فردی برداش��ت خود را از بیکاری هنرمند خواهد داشت 
و انگ بی استعدادی، بی لیاقتی، بداخلاقی، بی نظمی و... 
به هنرمند زده می شود. وقتی در یک زمان بازیگر دیگری 
مش��غول بازی در 2 سریال و تله فیلم است دیگران عدم 
فعالی��ت بازیگران دیگر را به حس��اب بی لیاقتی یا عدم 
شایس��تگی فرد می گذارند در حالی که اینطور نیست و 
بازیگر کنار گذاشته شده است. ممکن است اکیپ گروه 
پشت صحنه با هم هماهنگ باشند و بهتر کارکنند اما با 

وجود استعدادهای زیاد در کشور بهتر است از 
همه افراد مستعد بهره ببریم. 

سینما مقابل تلویزیون است/ هنرمندان  ■
پشت هم نیستند

 چ�را ما باید ش�اهد بیکاری تعدادی باش�یم 
و معیش�ت برخی هنرمندان را دچار مش�کل 

ببینیم؟ 
س��ینما و تلویزی��ون هیچگاه پش��ت هم 
نیستند، همیشه سینما مقابل صدا و سیما قرار 
گرفته است. کارهای تلویزیونی درجه یک که 
باید نقش اولشان توسط یک چهره تلویزیونی 
ایفا شود، بیشتر به س��مت چهره های سینما 
می روند اما هیچ ج��ای دنیا تفکیک تصویری 
در کارها دیده نمی ش��ود. در ایران صدا و سیما 
با سینما همیشه با هم مشکل دارند و تعاملی 
میان مدیران شکل نمی گیرد. هیچگاه این دو 
ارگان در کن��ار هم ق��رار نگرفتند و مقابل هم 
بودند و نابس��امانی در فرهن��گ و وضعیت اهالی هنر به 
وضوح دیده ش��ده و در این شرایط تشدید می شود. اگر 
هنرمندان پش��ت هم بودند ما الان شاهد بیکاری برخی 
افراد و دس��ت و پنجه نرم کردن تعدادی از هنرمندان با 

مشکلات معیشتی نبودیم.  
 در شرایطی که حرف از رضایت مخاطب در سینما زده 
می ش�ود اما بازیگران تلویزیون که رضایت مخاطب را در 
سریال ها جلب کردند در سینما جایگاهی ندارد و کست ها 

تکراری است.  
همین طور است، وقتی بازیگران تکراری شده و بر سر 
در سینما تنها چند چهره مشخص دیده می شوند مردم 
از س��ینما دور می شوند. تکرار به سینما لطمه می زند اما 
سینماگران حاضر نیستند استعدادهای تلویزیونی را کشف 

کنند و از تلویزیون برای بازی در سینما استفاده کنند. 
س�وءتعبیرها باعث بایکوتم ش�د/ اعتراض به  ■

باندبازی گریبان فرد را می گیرد
 چرا در یک برهه از زمان بیکار شدید. تنها به دلیل یک 

مصاحبه و اظهارنظر این اتفاق رخ داد؟
متاس��فانه زود قضاوت می کنیم. من ش��خصا آنقدر 
از س��وءتعبیرها لطمه خورده ام که قابل گفتن نیس��ت. 
متاس��فانه وقتی حرفی می زنی و سوءتعبیر می شود در 
نهایت بایکوت می شوی. من در مصاحبه ای که باعث شد 
مدت ها بیکار باشم تاکید کردم افراد غیرمتخصص وارد 
این حرفه ش��دند و به اش��تباه پا به این وادی گذاشتند. 
من درباره فساد یک نفر صحبت کردم که تعبیر به همه 
افراد شد. سوءتعبیر از حرف های من باعث شد مدت ها از 
کار دور باشم. اگر می بینند بسیاری از هنرمندان در برابر 
مشکلات سکوت کرده اند و اعتراضی به این باندبازی ها در 
حوزه سینما و تلویزیون نمی کنند به دلیل این است که 
سوءبرداشت از صحبت هایشان بعدا گریبان خودشان را 

می گیرد و آسیب می بینند. 
 درباره »عینک آفتابی« و حضورتان در این برنامه کمی 

صحبت کنید.
نمی خواهم حرفی درباره ای��ن برنامه بزنم. به تازگی 
بازی در تله فیلمی درباره ترور دانشمندان هسته ای را به 
اتمام رس��اندم به کارگردانی اسماعیل فلاح پور که در آن 

نقش خانم مهندس انرژی اتمی را ایفا کردم. 

گفت وگوی پرستو صالحی با »وطن امروز« درباره علت کم کاری بازیگران در سینما و تلویزیون 

»بایکوت« من نتیجه اعتراض به باندبازی است
اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
Farhangi@vatanemrooz.ir
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میرشکاک در مراسم یادواره محمود گلابدره ای عنوان کرد

او اولین نویسنده مردمی پس از انقلاب بود


